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23 oktober 2019: 
voorbereidingsbijeenkomst voor 
het 100-jarig jubileum van De 
Muntel  Lees meer op pg. 6

foto: Ingrid Kemps
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Kort

 foto: Frencis Artz

Foto: Olaf Smit

wijkfoto olaf smit

De Wijkkrant en social media,
iets voor jou?

Een actieve wijk!
Tegenwoordig gonst het van de activi-
teiten in onze wijk – niet in het minst 
voor de kinderen. Halloween, bijvoor-
beeld, was weer een enorm succes: 
rondom het Taxandriaplein organiseerde 
Activiteitenteam De Taxander een 
grootse happening, met een ‘trick-or-
treat’-route, enge tentjes en griezelige 
figuranten die uit het niets opdoken. 
Op drie verschillende leeftijdsniveaus 
lieten de tientallen vrijwilligers wel 
honderd kinderen griezelen en huiveren. 
En snoepen natuurlijk.

Hoogbouw bij de 
IJzeren Vrouw?
In de vorige Wijkkrant berichtte Ineke 
Sagasser over de ontwikkelingen wat 
betreft hoogbouw bij de IJzeren 
Vrouw. Wijkbewoners die aan de 
informele keukentafelgesprekken 
hadden deelgenomen vertelden haar 
dat Heijmans een digitale nieuwsbrief 
heeft opgezet die aan deze 
ontwikkelingen zal worden gewijd. 
Tot nu toe is er nog geen nieuwsbrief 
verschenen, want, legt woordvoerder 
Leeflang van Heijmans uit aan de 
Wijkkrant:  "Momenteel bevindt het 
project zich nog in de schetsfase en 
als zodanig is er nog geen nieuws te 
vermelden. Indien er nieuws te 
melden is binnen het proces zullen 
wij u op de hoogte stellen van de 
ontwikkelingen." 

De Wijkkrant is afgelopen jaar uitge-
breid tot twintig pagina's, met steeds 
relevanter artikelen en informatie voor 
de bewoners van Muntel, Vliert en 
Orthenpoort. Daarnaast vraagt het 
komende jubileumjaar 2020 rond 100 
jaar Muntel, een initiatief van de 
Wijkkrant, veel inzet van de redactie. 
We hechten er veel waarde aan om op 
zoveel mogelijk terreinen actief te zijn, 
maar dat wordt voor onze kleine groep 
een steeds grotere uitdaging. Daarom 
zijn we op zoek naar een vrijwilliger 
die zich als redactiemedewerker 
namens de Wijkkrant, in samenwerking 
met wijkwebsite de Buurtkiep, bezig 
wil houden met o.a. Twitter, FaceBook 
en Instagram om daar informatie te 
halen en er regelmatig een rubriekje 
mee te vullen. 
Iets voor jou? Schrijf naar 
wijkkrant@ziggo.nl.

Dankzij hetzelfde Activiteitenteam De 
Taxander konden de kinderen Sinterklaas 
persoonlijk ontmoeten in De Stijl. Een 
week eerder hadden de mensen van De 
Hobbel de stemming er al goed in 
gebracht met een mooie 
Sinterklaasmiddag in De Slinger.

Een foto van de Fotoclub
De jaarlijkse kerstfoto van de Wijkkrant: 
een mooie opdracht voor Fotoclub De 
Muntel! (zie ook pg. 14).
Een goede keus was de fraaie kerst-
verlichting van de familie Bonte, die elk 
jaar het Busschietersplein weer in een 
feestelijke stemming brengt met die 
uitbundige kerstlichtjes.
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Een reuze-grote tijgerworm

Voorlopig nog niet? Toch trekt een aantal 
wijkbewoners wekelijks de schaatsen aan.  Ineke, Aad, 
Elly, Moniek, Folkert, Marick (vlnr) en Heleen, leden van 
de Vughtste IJsclub (VIJC), trainen vanaf oktober in het 
Sportiom en op de wedstrijdbaan in Eindhoven. 
“IJs op de IJzeren Vrouw? We zijn er klaar voor!” 

Schaatsen is harstikke leuk!
Marick (12 jaar) kan zich herinneren dat hij als peuter 
op dubbele ijzers op de IJzeren Vrouw stond. Nu kan hij 
goed schaatsen, omdat hij vaak met zijn vader naar de 
ijsbaan ging. “Kijken en nadoen, zo heb ik het geleerd.” 
Twee jaar geleden deed hij mee aan het kerstschaatsen 
in het Sportiom. “Dat was leuk! Ik kon al goed schaatsen 
dus ik kon gelijk mee in de hogere groep. Ik vond de 
baan wel iets te klein, maar we deden leuke 
opdrachten. Ik heb ook geleerd rechter op mijn 
schaatsen te staan.” 
Daarna is hij lid geworden van de ijsclub en nu traint hij 
op donderdagavond in Eindhoven en op zondagmorgen 
in het Sportiom. “Het is leuk om te leren hoe je 
makkelijker en sneller over het ijs gaat. Hard gaan is het 
leukste!” Maar hij traint niet voor wedstrijden: “Ik train 
vooral voor de lol. Mijn droom is om mijn vader in te 
maken. Ik denk dat dat nog wel een keer gaat lukken! ” 
Zou hij andere kinderen aanraden om te gaan 
schaatsen? “Zeker weten! Omdat het harstikke leuk is! 
Schaatsen is niet moeilijk, maar je moet het snappen en 
je moet oefenen. Je kunt niet ineens superhard 
schaatsen, maar als je doorzet wordt het steeds leuker, 
zeker weten!” 

De Schaatsbank
Aad Smid, recreatief schaatser, beheert De Schaatsbank. 
“De Schaatsbank is bedoeld om kinderen die zo snel 
groeien voor weinig geld aan schaatsen te helpen. Ze 
betalen € 50,- borg en bij inleveren krijgen ze € 30,- 
terug. Ik zorg dat de schaatsen geslepen zijn, goede 
veters en zooltjes hebben. Het zijn schaatsen waarop je 
het goed kunt leren.“ 
Op zijn zolder aan de Ophoviuslaan liggen reeksen 
noren in de maten 30 tot 40. Als het schaatsseizoen 
weer begint krijgt hij veel telefoontjes van ouders die 
met hun kinderen willen komen passen. “Dat passen 
gebeurt op de bank in mijn voorkamer. Hier ligt een 
groot kleed waar ze dan met hun schaatsen op 
rondlopen. Altijd gezellig, die ouders met hun kinderen 
over de vloer. Sommige gezinnen zie je elk jaar terug. 
Soms willen ouders meer weten over schaatslessen of 
activiteiten van de IJsclub; daar vertel ik dan over.” 
“Ik verhuur alleen noren, dus meestal komen hier 
kinderen die gaan schaatsen bij de VIJC. In het Sportiom 
kun je daar alleen mee schaatsen tijdens de lesuren op 
zondagmorgen. Maar iedereen kan hier terecht. Dus als 
er straks ijs ligt op de IJzeren Vrouw kunnen ouders hier 
gerust aankloppen.”
Huren bij De Schaatsbank? Bel Aad: 06-19134751.

                                                                          Tekst en foto's:
                                                                              Ineke Sagasser

Schaatsen op de IJzeren Vrouw....

Kerstschaatsen in het Sportiom
De VIJC organiseert in de kerstvakantie een cursus voor kinderen van 5 tot 12 jaar. Lessen worden in vier niveaus 
gegeven: van kinderen die nog nooit op de ijzers hebben gestaan tot kinderen die nóg beter willen leren schaatsen. 
Na 3 dagen heeft iedereen veel bijgeleerd, zelfs de allerkleinsten rijden dan zonder hulp rond. 
Ook meedoen op 23, 24 en 27 december? Schrijf je online in: www.vughtseijsclub.nl/kerstschaatsen

Marick en zijn vader
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Natuurwijk

De Sancta Maria Mavo aan de 
Aartshertogenlaan staat komend jaar, in 
de aanloop naar het 60-jarig bestaan, 
een ingrijpende verbouwing te wachten. 
Directeur René van der Thiel (57) moet 
zijn aandacht dezer dagen echter 
verdelen. De Onderwijsinspectie heeft 
een onvoldoende gegeven…
De school, gevestigd in de toenmalige 
Maria Goretti-lagere school, is gesticht 
door de ‘Zusters van de Choorstraat’. 
Met anno 2019 circa 400 leerlingen (van 
wie 80 procent uit ‘s-Hertogenbosch) en 
25 docenten, is het een van de weinige 
zelfstandige scholen voor voortgezet 
onderwijs die de gemeente heeft. Ook 
nog eens bijzonder omdat het een 
categorale school is, een school met 
maar één schooltype. Het gevaar van een 
slecht rapportcijfer van de Onderwijs-
inspectie is natuurlijk dat al gauw 
gedacht wordt dat de Sancta Maria als 
kleine zelfstandige school geen 
bestaansrecht heeft. “En dat zou 
natuurlijk verschrikkelijk zijn,”zegt Van 
der Thiel. “De keuzes die we maken zijn 
juist in het belang van de leerlingen. Bij 
ons staat de leerling in zijn ontwikkeling 
echt centraal.” 

Natuurliefhebber Bob Cremers woont aan de rand van 
onze wijk, maar hij is hier vaak te vinden. Komend jaar 
zal hij met regelmaat een bijdrage leveren over de 
natuur in onze buurt.

Aalscholvers in het park

Een wandeling door het Prins Hendrikpark biedt 
altijd de mogelijkheid aalscholvers te zien. Omdat zij 
geen vetklieren hebben zoals eenden, zitten ze vaak 
in een groepje met wijd uitgespreide vleugels op de 
steigerplank. De vleugels kunnen zo drogen. Dat is 
nodig, anders zouden ze verdrinken. De aalscholver is 
een zwarte watervogel met witte wangen en een 
haaksnavel. De veren zien er geschubt uit, en geven 
in de zon een mooie glans. Het zijn behendige 
viseters. Per dag kunnen ze wel een pond vis 
verorberen. 
Eertijds was de vogel niet zo algemeen als nu. Ze 
werden min of meer uitgeroeid omdat ze gezien 
werden als een geduchte concurrent van de vissers. 
Nu zijn ze wijd verbreid. Het Sovon/vogelonderzoek 
telt meer dan 25.000 broedparen in ons land. De 
aalscholver broedt in kolonies met velen bij elkaar. 
Meestal laag in de takken, maar ze nestelen ook wel 
op de grond. Oorspronkelijk was de aalscholver 
vooral een kustvogel, nu zie je hem ook in het 
binnenland en dus hier bij de IJzeren Vrouw. Grote 
broedkolonies zijn te vinden in Lekkerkerk-
Wanneperveen en in Beulakker Wieden. 
Met hun enigszins opgeheven nek en zoevende 
vlucht zijn ze in de vlucht ook herkenbaar. Je kunt 
aalscholvers ook vaak zien bij de Zuiderplas bij de 
botenvereniging . Ook weer op de steigerplanken. De 
vogels in ons park observeer ik al een aantal jaren. 
Mogelijk hierover later nog eens meer in de 
Wijkkrant..
                                                                                 Bob Cremers 

Sancta Maria Mavo staat op scherp

Foto: Bob Cremers

Ouders
De avond vóór het oordeel van de Inspectie in het 
Brabants Dagblad zou verschijnen, zijn de ouders op 
school uitgenodigd om tekst en uitleg te krijgen. “Dat 
heeft wel geholpen,” denkt Van der Thiel. Trouwens 
ook het verhaal in de krant een dag later waarin hij 
uitgebreid werd geïnterviewd. Inmiddels hebben ook 
oud-leerlingen gereageerd in de krant, in de meeste 
gevallen positief. Vervelend blijft het.“Bij ons doen 
meer leerlingen vijf jaar over de opleiding. Maar dat is 
een bewuste keuze. Wij nemen ook makkelijker 
leerlingen aan die het misschien wat moeilijk hebben. 
Hier krijgen ze een goede algemene vorming. Als ze 
dan wel hun diploma halen en kunnen doorstromen 
naar het MBO is dat belangrijker dan een jaar sneller. 
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wordt 2020 toch al een druk jaar vanwege de grote 
verbouwing. Nadat enkele jaren geleden de 
achtergelegen gebouwen grondig onder handen zijn 
genomen (inclusief de bouw van een nieuwe aula en 
gymzaal) is nu het oudste gebouw dat aan de 
Aartshertogenlaan is gelegen aan de beurt. De 
gemeente stelt een bouwbudget van €4,5 miljoen ter 
beschikking. Daarmee wordt Sancta Maria helemaal 
BENG: Bijna Energie Neutraal Gebouw. Er komen 
warmtepompen, LED-verlichting, extra goede isolatie, 
betere warmteregeling in de klaslokalen, 
zonneschermen, zonnepanelen en triple glas voor 
geluids- en warmtereductie.

Ook in functionaliteit verandert er het een en ander. 
Er komen multifunctionele ruimten bij, de gangen 
worden breder, enkele lokalen op de eerste 
verdieping krijgen hogere plafonds omdat de vliering 
erbij wordt getrokken. Ook komt er op de zolder een 
conferentieruimte voor de docenten. Aan de zijde van 
het schoolplein komen grote ramen waardoor veel 
meer licht binnenkomt.

Jubileumjaar
De planning is dat de verbouwing voor de bouwvak 
volgend jaar is afgerond. Vanaf het schooljaar 
2020-2021 heeft de Sancta Maria dan de beschikking 
over huisvesting die zowel duurzaam is als geschikt 
voor studie- en onderwijsvormen van de toekomst. 
Maar wel passend binnen de eigen filosofie van de 
school. Dan kan 2021 dus een mooi jubileumjaar 
worden. 
                                                                 Jos van Rijsingen

 Dat vinden de ouders ook. En 85 procent stroomt 
door.” Het jaarlijkse tevredenheidsonderzoek onder 
ouders en leerlingen bevestigt dat beeld, volgens Van 
der Thiel. “Men staat vierkant achter ons.”

Zeven vakken
Andere keuze van Sancta Maria is om de leerlingen 
examen te laten doen in zeven vakken in plaats van de 
wettelijk vereiste zes. “Dat geeft betere 
aansluitmogelijkheden in het vervolgonderwijs.” Het 
nieuwe onderwijsconcept dat enkele jaren geleden is 
ontwikkeld, werd afgestemd met de toenmalige 
Schoolinspectie. “De prioriteiten worden nu anders 
gelegd. Overigens vertonen de resultaten het laatste 
jaar alweer duidelijk een stijgende lijn.” 

Om tegemoet te komen aan de Inspectie wordt het 
beleid om in zeven vakken examen te doen enigszins 
aangepast. “We beginnen in het derde jaar met zeven 
examenvakken, maar in het laatste jaar mag er alsnog 
voor gekozen worden om eventueel één vak te laten 
vallen.” Ook is de tijdverdeling van 50 procent 
instructie en 50 procent keuzewerktijd voor de 
zwakkere leerlingen inmiddels iets aangepast. Voor 
hen is er meer tijd voor (klassikale) instructie of extra 
tijd om de leerstof zelfstandig te verwerken.

Verbouwing
Hoewel het oordeel van de Schoolinspectie de directie 
en het schoolteam pijn heeft gedaan, gaat Van der 
Thiel er toch vanuit dat het beeld komend jaar in 
positieve zin kan worden bijgestuurd. Zoals gezegd 

Sancta Maria Mavo staat op scherp

Directeur René van der Thiel: 
“De keuzes die we maken 
zijn juist in het belang van 
de leerlingen.”

Foto: Olaf Smit
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Groepspagina op de Buurtkiep
Eén van de afspraken die we op 23 oktober hebben 
gemaakt ging over de communicatie: het is goed als 
alle deelnemers aan het feestjaar op de hoogte 
kunnen blijven van de ontwikkelingen, en zo nodig 
contact met elkaar kunnen opnemen. Zo kunnen alle 
initiatieven op elkaar afgestemd blijven en gebeuren 
er bijvoorbeeld niet twee dingen op dezelfde dag, of 
doen twee groepjes niet precies hetzelfde. 
Omgekeerd kunnen er interessante samenwerkingen 
ontstaan. De initiatiefnemers van de expositie en de 
verhalenbundel, bijvoorbeeld, werken samen om 
verhalen van verschillende standpunten te belichten.
Om die communicatie makkelijk te maken, hebben we 
afgesproken om op wijkwebsite De Buurtkiep de 
groepspagina '100 jaar Muntel' op te zetten. Elk 
groepje krijgt daar de gelegenheid de stand van zaken 
te beschrijven. Bovendien kunnen aangemelde 
deelnemers contact met elkaar opnemen. 
Wie de pagina wil bekijken, kan dat doen op www.
buurtkiep.nl. Kies 'gids' en typ daar de zoekterm '100 
jaar Muntel' in. Wie zich als deelnemer wil registeren, 
moet op De Buurtkiep ingeschreven zijn. (Daarvoor 
hoef je alleen je e-mailadres en je naam in te vullen 
- je e-mailadres wordt niet zichtbaar.)

Op 23 oktober konden we het echt zien: heel veel mensen willen meedenken en 
meedoen met de viering van 100 jaar Muntel in 2020!  Dat bleek op de inloop die 
de Kamer Vol Kennis in samenwerking met de Wijkkrant had georganiseerd. 
Tussen 17.00 en 19.00 uur konden initiatiefnemers hun plannen toelichten. 
Belangstellenden konden zich informeren en zien of er iets voor ze bij zat. Ideeën 
waar we als initiatiefnemers nog helemaal geen weet van hadden, werden daar 
voor onze ogen ontvouwd.
Dit is de laatste Wijkkrant vóór 2020, en we maken graag van de gelegenheid 
gebruik om onze wijkgenoten bij te praten over de laatste ontwikkelingen.

Talentenroute
Op de foto hieronder zien we rechts Wilma van der 
Aalst, die haar initiatief voor een talentenroute 
toelicht. Ze heeft al een aardig groepje vrijwilligers 
enthousiast gemaakt voor haar plannen. 
Op een zondag in september 2020 wordt een 
Talentenroute georganiseerd voor en door bewoners 
van de Muntel. Kleine groepjes wijkbewoners trekken 
onder begeleiding door de wijk om uiteenlopende 
Munteltalenten te bezoeken én ook zelf, in korte 
workshops eigen talenten te ontdekken. 
Ben je een kunstenaar, verhalenverteller, danser, 
muzikant, kookkunstenaar, acrobaat, zanger, dichter, 
rapper of creatieveling in de Muntel en wil je dit talent 
met anderen delen? Neem contact op met Wilma van 
der Aalst: aalstw0605@gmail.com of 06-55791362. 
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Mystery Tour
Op 23 oktober lieten WijKijkers Don en John zien wat 
je allemaal kunt doen met het virtual reality-
programma dat ze hebben ontwikkeld. Gebruik er je 
eigen telefoon voor en je waant je in de omgeving die 
Don Blaauw heeft ingevoerd. Er was enthousiasme bij 
alle aanwezige groepjes - zou het programma niet als 
rode draad door het hele jubileumjaar kunnen lopen? 
Dat vroeg Liesbeth van Drunen zich af, en met die 
vraag zijn de WijKijkers inmiddels aan de slag.  Wie 
meer wil weten, kan contact zoeken via de nieuwe 
groepspagina op de Buurtkiep: 100 jaar Muntel.  (zie 
vorige bladzijde.)

Dit is Lieselot Leeflang. Ze woont al zo'n vijftien jaar in 
de Muntel. Ze is journalist en tekstschrijver en ze vindt 
het leuk om mensen op een losse en speelse manoier 
aan het schrijven te krijgen. Het idee om verhalen over 
de Muntel te verzamelen voor een verhalenbundel 
sprak haar aan en inspireerde haar tot het idee van een 
workshop: 

"We gaan praten en schrijven over de Muntel. Midden 
in de Muntel, aan tafel in mijn zonnige serre in de Jan 
de la Barlaan. We verzamelen woorden, zinnen, 
verhalen en beelden: vrolijke, gekke, mooie, 
vertrouwde, vreemde, onzinnige en veelzeggende. 

Daar maken we een nieuw, persoonlijk Muntelverhaal van. 
Ieder in zijn of haar eigen stijl. De nadruk ligt op het 
schrijfplezier – niet op talent en ervaring.
Iedereen kan dus meedoen en er iets moois van maken. 
Ook al heb je nog nooit een verhaal of gedichtje 
geschreven. Kom je ook schrijven over de Muntel? 
Misschien komen onze verhalen wel in de bundel 
terecht."

De workshop 'Kom schrijven over de Muntel' duurt circa 
anderhalf uur, inclusief koffie, thee en iets lekkers. 
Kosten: € 3,50 p.p.
Datum: een zaterdagochtend of -middag in januari 2020.
Heb je interesse? Je kunt je vrijblijvend aanmelden op 
wijkkrant@ziggo.nl.  Wij houden je dan op de hoogte van 
de datum en het tijdstip. 

Geen workshop bijwonen maar toch een verhaal leveren 
voor de verhalenbundel? Ook dat kan nog steeds,  
bijvoorbeeld via wijkkrant@ziggo.nl. 
De jubileumbundel komt in februari uit, tegelijk met de 
Wijkkrant. 

Op de groepspagina 100 jaar Muntel staan nog meer initiatieven vermeld onder 'producten en diensten'. Denk 
bijvoorbeeld aan de Muntelquiz, een ontzettend leuk initiatief dat in september zal uitmonden in een 
spektakel voor de hele wijk. Of de bomenroute, een rondleiding in mei langs de mooie bomen van de wijk 
door Bob Cremers. En niet te vergeten de wandelgids, die in april gratis bij de Wijkkrant geleverd zal worden. 
Er is nog meer in de maak - houd de groepspagina bij, en wie weet meld je je aan als deelnemer. 
                                                                                                                                                                          Anja van Kleef
                                                                                                                                                                                  Foto's: Ingrid Kemps

Verhalenbundel
Workshop 'Kom schrijven 
over de Muntel'

Expositie
Dit groepje heeft intussen een degelijk plan van 
aanpak en is druk bezig met het verzamelen van 
verhalen, geluidsmateriaal en foto's. Foto's van 
bewoners zijn zeer welkom: omgevingsfoto's, 
spelende kinderen, kletsende bewoners, 
Koninginnedag, optochten, Munteldagen, noem maar 
op. Woont u al heel lang in de Muntel? Ze zijn dol op 
oude fotoboeken!  Maar ook wie nieuw is in de buurt  
vinden ze interessant. Neem contact op via de 
groepspagina (zie vorige bladzijde) of bel of mail naar
Els Lemmens: Elslemmens1@hotmail.com
Liesbeth van Drunen: 06-1131-6878 
liesbethvandrunen@farent.nl



 Uw partner in de wijk voor �nanciële dienstverlening

 Victorialaan 15                                                               073-6212105   
 5213 JG  ‘s-Hertogenbosch                      veerdonkloo@hetnet.nl

Administratie en advies
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Antoon der Kinderenlaan 7
52AA  ‘s-Hertogenbosch
073-6135318
                                   

Specialisaties: COPD
Orthopedische Manuele Therapie
Psychosomatische Fysiotherapie
Bekkenfysiotherapie
Kinderfysiotherapie
Dry Needling
Arbeidsfysiotherapie
Aangesloten bij Parkinson Netwerk en Schouder Netwerk N. Brabant
Wandelen met ouderen op woensdagochtend om 11 uur.

www.fysiotherapiebeenhakkers.nl
info@fysiotherapiebeenhakkers.nl 

FYSIOTHERAPIE BEENHAKKERS

Word nu vrienden 
met wijkmanager
Marie-Louise Claessens
op Facebook

De afdeling Erfgoed van de gemeente 
bestaat in zijn huidige opzet sinds 2015. 
In dat jaar zijn het Stadsarchief, de 
zogenoemde BAM (Bouwhistorie, 
Archeologie en Monumenten) en 
Vestingwerken samen opgegaan in de 
afdeling Erfgoed. 
Heel bijzonder is dat er nu een brede 
afdeling is die zich bezighoudt met de 
historie en cultuurhistorie van heel 
’s-Hertogenbosch. Het bijeen brengen 
van de verschillende disciplines (beeld 
en geluid, de monumenten en 
historische bebouwing, de 
cultuurhistorische schatten in de grond 
en de geschriften en boeken in ons 
archief) zorgt ervoor dat er veel vaker en 
veel gemakkelijker zaken aan elkaar 
kunnen worden geknoopt.

Annalies de Graaf van de afdeling 
Erfgoed vertelt er meer over.

Erfgoed

Lunch Special
Proeverij van 

onze lunchkaart

Vanaf 2 pers. 
voor € 8,95 p.p.

op zaterdag en zondag www.desoetemoeder.nl
073 2048840
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Zelfs de vernieuwing van het bouwblok op de hoek  van 
de Citadellaan en de Willem van Nassaulaan vind ik heel 
geslaagd. Weliswaar is het oude gesloopt, maar de 
architect heeft hier heel mooi de historische architectuur 
op een nieuwe manier teruggebracht. "

Beschermd stadsgezicht
"De Muntel is sowieso een bijzonder stukje stad, ook 
landelijk gezien. De Muntel is sinds 2008 een 
rijksbeschermd stadsgezicht, vanwege de opzet van de 
wijk en het feit dat die structuur en de bebouwing zo 
goed bewaard zijn gebleven. Maar ook vanwege de 
ruimte die speciaal was bedoeld voor sociale 
woningbouw, op een manier zoals in die tijd vaak door 
woningbouwverenigingen werd gedaan in Nederland: 
met gesloten bouwblokken. De komst van de woningwet 
in 1901 zorgde er gelukkig voor dat voortaan 
huishoudens uit alle lagen van de bevolking over een 
goede, gezonde en betaalbare woning konden 
beschikken."

"Wij zijn er trots op dat de Muntel al weer ruim tien jaar 
een rijksbeschermd  stadsgezicht is. We koesteren de 
wijk en dragen zo goed mogelijk bij aan het behoud van 
de historie en het levend houden van de verhalen. We 
vinden het heel leuk dat de Muntel volgend jaar 100 jaar 
bestaat en zullen daar ook zeker aandacht aan besteden. 
Houd onze website en sociale media maar in de gaten: 
www.erfgoedshertogenbosch.nl."

Kijk eens vaker op www.s-hertogenbosch.nl. Hier is veel informatie te vinden over je wijk. 
Heb je vragen, neem dan contact op met de wijkmanager:  Marie-Louise Claessens, tel. 073 615 5621  
of mail naar wijkgerichtwerken@s-hertogenbosch.nl.  
Deze pagina is een initiatief van de gemeente 's-Hertogenbosch.

Historie en toekomst
"Dit is waarom ik mijn werk zo ontzettend leuk vind. Met de 
enorme kennis die we in huis hebben, kunnen we een 
belangrijke bijdrage leveren aan de toekomst van de stad. 
Steeds vaker merken we hoe belangrijk het is om de 
geschiedenis te betrekken bij de plannen voor de stad. Dat 
geeft heel vaak meer betekenis en herkenbaarheid voor de 
mensen die er uiteindelijk gaan wonen of werken of het 
bezoeken."

De Muntel
"Ook in de Muntel is dat het geval. Niet alleen is er gelukkig 
veel behouden gebleven en wordt er zorgvuldig omgegaan 
met bijvoorbeeld het restaureren van monumenten. Ook 
zijn er succesvolle herbestemmingen geweest. Zoals de 
voormalige HTS waar al weer heel lang in gewoond wordt, 
maar ook het voormalige klooster, dat nu kloosterhotel De 
Soete Moeder is, met een bijzondere sociaal-
maatschappelijke functie. En de herbestemming en 
restauratie van de voormalige school aan de Geldersedam 
met tien unieke woningen.  De voormalige pastorie aan het 
Kapelaan Koopmansplein heeft al een tweede 
herbestemming gekregen: eerst als consulaat, nu doordat er 
woningen in zijn gekomen. 

"Mijn naam is Annalies de Graaf. Ik ben teamleider en 
beleidsmedewerker van het team Ontwikkeling & Advies. 
Ons team houdt zich bezig met alle ruimtelijke 
veranderingen in de stad. Wij geven advies bij  plannen die 
over de monumentale bebouwing gaan, of over cultuur-
historisch belangrijke gebieden. Zoals bijvoorbeeld een 
beschermd stadsgezicht, maar ook bij opgravingen, alle 
belangrijke historische bebouwing en structuren in de 
grond.  Verder zijn we heel actief bij  herbestemmings-
projecten: projecten die historische en monumentale 
bebouwing een nieuwe toekomst geven als de 
oorspronkelijke functie ervan verdwijnt. Om  projecten en 
plannen mogelijk te maken, zoeken we daar ook de 
verschillende subsidies bij, tot op Europees niveau., en 
verlenen we zelf ook restauratiesubsidies.
De andere teams van de afdeling houden zich bezig met het 
beheer van onze enorme historische collectie, met 
onderzoek en met publieksactiviteiten. Wij vinden het erg 
belangrijk om alle kennis en verhalen over de stad zo goed 
en aantrekkelijk mogelijk bij het publiek bekend te maken."

Foto: Olaf Smit



Stadsdelta
En dan nu grootse plannen voor een Bossche 
Stadsdelta, afgelopen maand gepresenteerd door 
wethouder Mike van der Geld. Dat de Tramkade aan de 
‘andere kant’ van de Dieze een grote belofte inhield, 
was al bekend. Dat de Orthenpoort ook wat te 
wachten staat, was wel ooit geopperd, maar stond veel 
minder scherp op het netvlies. Nu voortaan wel dus. 
Niet alleen komt er een complete herontwikkeling van 
Orthenpoort-Zuid (het gebied tussen de Vogelstraat 
en de Dieze, voorheen De Siep), zelfs de Orthenbrug 
staat op de nominatie vervangen te worden door een 
exemplaar dat niet meer de hoogte in gaat. De visuele 
isolatie van het gebied verdwijnt dan grotendeels. 
Ook al omdat de weg vanuit de binnenstad smaller 
wordt en een 30 km-status moet krijgen. Het zal 
ervoor zorgen dat het binnentreden van de stad vanaf 
deze kant een fantastische uitzicht op de Citadel en de 
historische binnenstad oplevert. Wonen dichtbij de 
binnenstad is zeer geliefd. Kijk maar naar de Muntel 
en de Vliert. Orthenpoort staat dit nu ook nog 
nadrukkelijker te wachten.

Tijdpad
Hoe ziet het tijdpad eruit?  Eerst mogen alle 
belanghebbenden en geïnteresseerden inspreken en 
inbreng leveren voor de plannen die gemaakt worden 
voor de Kop van ’t Zand (omgeving Tramkade) en 
Orthenpoort. 

Hoewel dichtbij de historische binnenstad gelegen, genoot de wijk Orthenpoort 
(ten westen van de Orthenseweg en ten noorden van de Dieze) altijd een 
geïsoleerde status. Het zuidelijke deel tegen de Dieze was begin vorige eeuw een 
locatie voor vervuilende bedrijven, vuilstort, woonwagenbewoners. Het heette niet 
voor niks De Siep (Siberië). 
Het deel ten noorden van het huidige politiebureau droeg de naam Vogelwijk. Wat 
minder erg dan de Siep, maar toch een plaats waar menig Bosschenaar niet gezien 
wilde worden. De huidige naam ‘Orthenpoort’ voor beide delen moest die droeve 
historie helpen vergeten. Veel bewoners vinden dat dat aardig is gelukt, maar de 
geïsoleerde ligging is gebleven. Voor zover andere Bosschenaren het gebied 
kennen, is dat vooral vanwege de supermarkten, de Action, Gamma, SOS Kringloop, 
de moskee of het politiebureau.
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Eind november is hiervoor de aftrap verricht tijdens 
het Kort & Krachtig Festival. Tot eind januari is verdere 
inspraak mogelijk. Dit moet resulteren in een visie 
voor de Bossche Stadsdelta waarover de 
gemeenteraad volgend jaar een besluit neemt. Omdat 
de Tramkade tot 2025 niet beschikbaar is, kan 
waarschijnlijk pas vanaf 2025 de schop in de grond. 
Sommige projecten zullen eerder ter hand worden 
genomen, zoals in Orthenpoort de ingrijpende 
verbouwing van het huidige GGD-kantoor tot ruim 
honderd kleinere appartementen. De tijd tussen 2020 
en 2025 wordt verder gebruikt om alle 
voorbereidingen te treffen en 
bestemmingsplanprocedures af te wikkelen.

Orthenpoort trekt been bij

Wethouder Mike van der Geld



Ertveldplas
Als een deel van de vervuilde grond wordt afgegraven 
ontstaat er ook een lager gelegen gebied waardoor de 
Dieze en natuurontwikkeling meer ruimte krijgen en er 
meer capaciteit voor waterberging ontstaat. Vanuit 
Orthenpoort kun je in de toekomst langs de Dieze 
rechtstreeks naar het natuurgebied van de Ertveldplas 
wandelen en richting het oosten naar het Kanaalpark.

Inloop: Tot 30 januari is er elke donderdag van 13 tot 17 
uur vrije inloop in het Werkwarenhuis aan de Tramkade 
20-24. Iedereen kan daar in gesprek met de mensen die 
bezig zijn met de visievorming voor het gebied.

Verder informatie: www.denbosch.nl/bossche-stadsdelta

                                                                   Jos van Rijsingen

Foto’s / illustraties: gemeente ’s-Hertogenbosch

Bijzonder gebied
Wethouder Van der Geld is enthousiast over alle 
plannen. “Het is een bijzonder gebied waar we het over 
hebben. Niet alleen de Kop van ’t Zand, maar ook 
Orthenpoort. We willen er een aantrekkelijke plek van 
maken voor alle inwoners. Met een mix van wonen, 
werken, cultuur en recreatie.”
Wat staat er aan de kant van Orthenpoort allemaal 
gebeuren? In ieder geval moet de grond gesaneerd 
worden. Als gevolg van  de bedrijvigheid en 
vuilstortactiviteiten in de vorige eeuw ligt er een 2,5 
meter dikke laag verontreinigde grond met een 
oppervlakte van 40.000 m2! Er is op dit moment geen 
gevaar voor de volksgezondheid en niet de hele laag 
hoeft te worden verwijderd. Het moet wel zodanig 
worden afgegraven en ingepakt dat er een ‘leeflaag’ 
ontstaat die voor alle gewenste nieuwe activiteiten 
veilig gebruikt kan worden.

Ook plannen met de omgeving Station Oost

Ook aan de andere zijde van de wijk, ten oosten van de Vliert staat het nodige te gebeuren. Voor Station Oost, de 
afgesloten Aartshertogenlaan en sportpark De Vliert heeft de gemeente ook een ambitiedocument opgesteld. Aan 
beide zijden van het station moet veel woningbouw komen, tot en met een flat van misschien wel 100 meter hoog 
op de plaats waar nu aan de Bruistensingel een aantal tijdelijke woningen staat. 
Verder wordt op dit moment een bouwplan ontwikkeld om aan de Van Grobbendoncklaan in het Prins Hendrikpark 
enkele hoge flats te realiseren. Al deze ontwikkelingen maken duidelijk dat  komende 10 à 15 jaar alles op alles 
wordt gezet om in de wijken direct rond het historische centrum van ’s-Hertogenbosch  veel woningbouw te 
realiseren. Dat zijn zeer gewilde locaties. Daarbij is het steeds de bedoeling de automobiliteit sterk terug te 
dringen. Ook het openbaar parkeren wordt zoveel mogelijk beperkt, namelijk ondergronds of op afstand.
 De Orthenseweg vanuit het centrum (Brugstraat) en de Zuidwillemsvaart worden 30 km-zones. Uit de Mgr. 
Diepenstraat/Van Berckelstraat zou het doorgaande verkeer van en naar het centrum worden geweerd. Dit laatste 
plan is nog niet definitief. Wel is het de bedoeling eind dit jaar een proef te starten om het verkeer in de Van 
Berckelstraat nog maar in één richting toe te staan. Vrachtverkeer mag al geen gebruik meer maken van  de 
Kasterenbrug over het kanaal.
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Jan Sier

Een voorbeeld
We zwaaien naar elkaar en in de lift is het altijd even 
“hoe gaat het?” “We zijn er nog,” zegt ze altijd. “Dat 
zie ik,” is mijn antwoord met een knipoog erbij. Dat 
is het, meestal, maar vandaag is het anders. 
“Ik heb Alzheimer,” zegt ze zonder dat ik iets 
gevraagd heb, “er is niets aan te doen.” “Wat erg,” is 
mijn reactie. “Dat is ook erg. Ik heb het al een tijdje, 
maar wilde het niet zeggen. Gelukkig helpen mijn 
zoons me heel goed. En nu ga ik boodschappen 
doen bij de Coop, alleen. Als ik niet meer weet waar 
de koffiemelk staat, dan helpen ze me wel.”
Voor ik nog iets kan zeggen is ze weg.

Marjolein vertelt:
"Vandaag komt ons kleinkind weer. Iedere 
donderdag is een feestje. Mijn man met Alzheimer 
kijk er ook naar uit, hoewel hij het moeilijk vindt om 
de duur van de week in te schatten. We hebben een 
schatje als kleinkind, zo lief en vrolijk. Zoals ieder 
kind gaat ze op ontdekking uit en doet haar eigen 
ding. Mijn man kan erg ongeduldig en boos tegen 
haar doen. Als ik probeer uit te leggen dat het nog 
maar een klein kindje is, bijna 2 jaar, dan reageert hij 
ook als een klein kind. Dan heb ik er ineens twee!"
(bron: Alzheimer Nederland)

Tips
Ze pakt het goed aan, en volgt, misschien onbewust, 
de tips die mensen met dementie kunnen helpen: 
    - Probeer optimistisch te blijven.
    - Kies activiteiten die iets van je vragen. Zoals 
      klussen, tuinieren en boodschappen doen.
    - Ontspan door elke dag eventjes te bewegen.
    - Geniet van de natuur!

foto: Tineke Rietkerk

Wat is er aan de hand?
De tien symptomen van dementie helpen je om 
beginnende dementie te herkennen. Want horen de 
geheugenproblemen of het veranderde gedrag van 
je buurtbewoners bij het ouder worden, of is er meer 
aan de hand?

Wat zijn de tien symptomen van dementie?
               1 vergeetachtigheid.
               2 dingen lukken minder goed
               3 verdwalen in tijd en plaats
               4 taalproblemen
               5 spullen kwijtraken
               6 verminderd beoordelingsvermogen
               7 terugtrekken uit sociale contacten
               8 verandering in gedrag en karakter
               9 onrust
              10 visuele problemen

Gedicht

Hou van mij
voor wie ik ben
ook als ik je niet meer ken

Kijk me aan
en zie wie ik was
Ik ben er nog steeds
maar in een andere jas.

M.C.Eberhart

Bij Alzheimer Nexderland kun je dit bijzondere speldje 
krijgen. Daarmee geef je aan dat je mensen met 
dementie en hun naasten niet vergeet. Je kunt het ook 
kopen als bedeltje aan een ketting of armbandje.

Toon van Rijnsoever

1 op de 5 mensen krijgt dementie. Wat betekent dat 
voor onze wijk? Het betekent in ieder geval dat hier op 
dit moment al een aantal mensen met beginnende 
dementie te maken heeft of zich in een ander stadium 
van dementie bevindt. Dementie is een verzamelnaam 
voor wel vijftig verschillende ziektes. Alzheimer is wel 
de meest bekende vorm van dementie.

Toon van Rijnsoever ziet voorbeelden in zijn eigen 
omgeving.

Heb jij vragen over hoe je eraan kunt bijdragen dat 
mensen met dementie in onze wijk zo lang mogelijk 
gewoon mee kunnen doen? Farent geeft ondersteuning 
via het Buurtteam en het Steunpunt Mantelzorg.  Ze zijn 
te bereiken in Wijkgebouw De Slinger.

Een 
dementie-
vriendelijke 
wijk  (vervolg)

foto: Toon van Rijnsoever
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December bezinnings- en 
campagnemaand
December is traditioneel een bezinningsmaand en 
voor de stichting aanleiding voor een campagne, onder 
andere in samenwerking met Babel Bibliotheek 
’s-Hertogenbosch. De Bieb zet de maand december in 
het teken van geefgedrag door een thematafel in te 
richten over geefgedrag met materiaal van lokale 
goede doelen en de Lokale Goededoelengids 
’s-Hertogenbosch. En ja, de Wijkkrant ligt er ook bij!
Bovendien zijn er op de thematafel informatieve 
boeken te vinden over lenen, schenken, goede doelen, 
zorg voor senioren en aanverwante onderwerpen.
Deze leestafel staat er nog de hele maand december.

Anja van Kleef
Jos van Rijsingen

Zoals we al eerder schreven is onze Wijkkrant één van de goede doelen die zijn 
opgenomen in de Lokale Goededoelengids ’s-Hertogenbosch. Na de presentatie 
van de Goededoelengids op 1 juli zijn de eerste resultaten van die gids al 
merkbaar voor verschillende organisaties: uit het notariaat heeft de stichting 
vernomen dat de eerste organisaties uit de gids zijn opgenomen in testamenten, 
en verschillende stichtingen hebben donaties ontvangen van bedrijven of 
particulieren die iets te vieren hadden. Bij alle donaties speelde de opname in de 
gids een rol in de keuze waaraan gedoneerd is. En de Stichting Goede Doelen 
’s-Hertogenbosch blijft actief.

Vijf nieuwe goede doelen
De Stichting Goede Doelen ’s-Hertogenbosch heeft vijf 
nieuwe organisaties opgenomen in de Lokale 
Goededoelengids ’s-Hertogenbosch. De nieuw 
opgenomen organisaties zijn: 
Stichting Weeshuisjes (Buurt & wijk), 
Stichting Dierenambulance 
’s-Hertogenbosch (Natuur & milieu), 
Stichting Jeugdfonds Sport & Cultuur (Kunst & cultuur), 
Stichting Kameraden en 
Stichting More Than Refugees (Sociaal & 
maatschappelijk). 
Hiermee komt het aantal opgenomen organisaties op 
66 lokale goede doelen.

De Wijkkrant in de Bieb
Thematafel 'geven' in Babel

Nicolien Govers, manager communicatie en 
marketing (l) en Nan van Schendel, directeur Babel.
Begin deze maand is begonnen met het maken van 
een doorgang van de bieb naar de Muzerije dat 
gezamenlijk onder de paraplu Babel verkeert. Zo 
gauw deze opening gereed is (waarschijnlijk per 
februari) verruimen de openingstijden van de bieb. 
Die gaat dan een uur eerder open, namelijk om 9 
uur 's morgens. De grote verbouwing is pas 
voorzien voor 2021.
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Op een maandagmiddag sluit ik aan om zelf eens mee te 
maken hoe het eraan toe gaat bij de club. Die middag zijn 
er zes van de huidige leden aanwezig, waaronder Antoine 
die de club indertijd mede opgericht heeft, Tonny die na 
een toevallige kennismaking vier jaar geleden gelijk is 
blijven hangen en Harrie, die afgelopen jaar pas is 
aangeschoven. Iedereen heeft eigen werk bij zich dat 
geprojecteerd wordt op een groot digiboard. Het thema 
van deze middag is ‘dahlia’s’, maar ook foto’s uit een 
vorig project, ‘de brandweerkazerne’ komen nog langs 
evenals ‘vrij werk’. 

Positieve insteek 
Bij de bespreking van de foto’s wordt door iedereen een 
duit in het zakje gedaan. Het gaat niet alleen over de 
compositie maar ook over de bedoeling van de fotograaf 
en het effect van de technische aanpak (diafragma, 
sluitertijd en lens). Opvallend daarbij is de positieve 
insteek. “Het lukt ons altijd om in elke foto iets te vinden 
wat ons verwondert, wat we grappig vinden of knap 
gezien. Een technisch minder goede foto kan bijvoorbeeld 
wel heel spannend zijn.” Ook worden veel technische 
vragen aan elkaar gesteld (“Met welk diafragma heb je

 deze foto gemaakt?”) en gaan er veel tips over de tafel.
Deze aanpak vindt iedereen prettig: “We steken hier 
veel van elkaar op, niet alleen over de techniek, maar 
ook over de compositie.” 
De positieve insteek vindt iedereen erg belangrijk. “We 
zeggen niet gauw dat een foto niet mooi is, we proberen 
opbouwend te zijn in onze kritiek.” En: “Als een foto echt 
mooi is zijn we daar allemaal trots op!”

Een bijzondere club 
Niet alleen de aanpak, maar ook de samenstelling van de 
groep maakt deze club voor de leden bijzonder. 
“Iedereen heeft zijn eigen kwaliteiten, iedereen kijkt op 
zijn eigen manier. Daardoor zijn foto’s zo verschillend. 
Ook heeft iedereen zijn eigen specialiteiten. De een 
fotografeert mensen, de ander monumentale gebouwen. 
Dat maakt de besprekingen interessant.” "En," voegt een 
ander daaraan toe: “er zijn grote niveauverschillen 
binnen deze groep, maar bijzonder is dat we dat van 
elkaar accepteren. We kunnen toch veel van elkaar 
leren.” “En dat komt,” vult een derde aan, “omdat wij 
hier geen wedstrijd spelen. Wij vergelijken niet, maar 
bekijken elke foto op zich. Belangstelling voor elkaars 
werk is hier het uitgangspunt.” En zo voelt ieder zich in 
deze groep, ondanks de verschillen, gelijkwaardig en 
geaccepteerd.  

                                                                               Ineke Sagasser

Kennismaken met Fotoclub De Muntel?
De club staat open voor nieuwe leden. “Maar we 
verwachten wel van deelnemers dat ze hun eigen 
camera goed kennen en de beginselen van de fotografie 
onder de knie hebben. Wij geven hier geen cursus.” 
En daarnaast is het belangrijk dat de aanpak van 
Fotoclub De Muntel je aanspreekt en dat je daar ook een 
constructieve bijdrage aan wilt leveren. Wil je 
kennismaken met de fotoclub, neem dan contact op met 
Liesbeth van Drunen (liesbethvandrunen@farent.nl) of 
loop een keer binnen op de eerste maandag van de 
maand, 15.00 uur in De Slinger.

Vanaf januari organiseert Fotoclub De Muntel een 
tentoonstelling in De Stijl. De bij dit artikel geplaatste 
foto’s geven daar vast een voorproefje van. 

                                               

Fotoclub De Muntel
Maandelijks komen ze bijeen in De 
Slinger, de leden van Fotoclub De Muntel. 
Een divers gezelschap met een 
gezamenlijke hobby: de fotografie!  
Allemaal zijn het enthousiaste fotografen, 
laten ze hun werk graag zien, staan ze 
open voor wat anderen daarvan vinden en 
praten ze ook graag over foto’s van 
anderen. 

Foto: Tonny Beeren

Foto: Wim van den Berg
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Met een ludieke opening werden op de verschillende 
leerpleinen door de leerkrachten de twee thema’s 
opgestart. De kinderen werden vereerd met een bezoek 
van koning Willem Alexander en zijn vrouw en van 
Rembrandt van Rijn.  Daarna gingen de kinderen druk 
aan de slag met allerlei opdrachten rondom hun thema. 

Werkstukken
De groepen 3 en 4 ('Hup Holland Hup') verdiepen zich in 
de schilderkunst van Rembrandt van Rijn en gaan hun 
fiets onderzoeken in het kader van Nederland fietsland. 
Ook zijn ze verbaasd dat stamppot helemaal niet uit 
Nederland komt. 
Een muurkrant over de grizzlybeer en een activiteit over 
fastfood zijn activiteiten die in de groepen 6 ('Amerika') 
worden uitgevoerd. In de groepen 7/8 maken kinderen 
keuzes uit het verdiepen van onderwerpen als de meer 
dan 100 jaar oude jeans, tornado’s, het Amazonegebied, 
het Witte Huis, het ontstaan van de Verenigde Staten.
Er worden verslagen gemaakt van de gevonden 
informatie, filmpjes worden gepresengeerd aan elkaar, 
tojdlijnen ontstaan. 

Voor het vakgebied Oriëntatie op mens en wereld (OMW) wordt op Kindcentrum De 
Kameleon vanaf groep 3 met de methode TopOndernemers gewerkt. Vanaf 21 
oktober was het thema “Hup Holland Hup” voor de groepen 3 en 4 en  het thema 
“Amerika” in de groepen 5, 6 7 en 8.  
Leerkracht Petra Sinke vertelt er meer over.

Petra: "Bij TopOndernemers ligt de interactie vooral 
tussen de leerling en leeromgeving (dus niet of niet altijd 
via de leerkracht). Dit stelt hoge eisen aan de 
leeromgeving. We willen kinderen laten leren in een rijke 
leeromgeving: een omgeving waarin ze antwoorden 
kunnen vinden op de gestelde vragen, en waar ze het 
geleerde kunnen presenteren. Een omgeving waar het 
ook prettig verblijven is. Kortom, leren doe je het best in 
een inspirerende, motiverende en goed uitgeruste 
omgeving."

Onderwijspagina

Kleuters
Bij de kleuters zitten ze ook niet stil. 
Na het herfstthema te hebben afgerond, waren ze een 
paar weken helemaal in de ban van Sinterklaas. De 
kinderen volgden aandachtig het Sinterklaasjournaal 
en in de gang was een heuse stal gemaakt. De bekers 
van paard Ozosnel stonden te glanzen in zijn 
onderkomen; de kinderen vonden het heerlijk om 
eventjes Piet te zijn of paard.
In het kinderdagverblijf stond ook een prachtige stal 
waar de kleintjes leuk konden spelen. Pepernoten 
bakken was een mooie activiteit; vooral het daarna 
lekker opsmullen beviel goed!

                                                               Toon van Rijnsoever
                                                               Petra Sinke

De kinderen werken samen aan opdrachten op hun 
eigen niveau en in meerdere of mindere mate met hulp 
van leerkrachten.

Na zes weken wordt het thema op een passende manier 
afgesloten door te reflecteren met elkaar. Met vragen 
als: was het een mooi thema, wat heb ik geleerd, was ik 
tevreden over mijn rol, heb ik goed samengewerkt, wat 
neem ik mee naar het volgende thema.

Hoe ziet een tornado eruit?
Een tornado heeft de vorm van een 
slurf. In het midden is het windstil. 
Dat noemen we het oog. Aan de 
bovenkant is het een soort van trechter.
Het ziet eruit als een draai kolk.
                                                     Yolisa
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Vrolijk werk
“Mijn werk is gebaseerd op ‘fantastisch realisme’, ik ga 
altijd uit van de werkelijkheid. Mijn werk is ook vrolijk. 
Ik werk als ik me goed voel, als ik somber ben werk ik 
niet.” Door de jaren heen heeft Kathinka veel 
opdrachten gehad om portretten van mensen te maken. 
“Men zag dat ik realistisch kon werken, dat sprak veel 
mensen aan.” Buiten de opdrachten werkte ze aan 
thema’s. “Ik heb niet mijn leven lang dezelfde stijl 
gehad, maar steeds weer iets nieuws ondernomen.” Zo 
had ze een ‘gaatjesperiode’, een ‘schalen project’ en op 
dit moment is ze gefascineerd door lampenkappen 
waaronder ‘iets’ gebeurt. “Het is fijn om aan een thema 
te werken, want dan wordt je telkens een beetje beter, 
je werk wordt sterker.”  
Door de jaren heen is haar werk complexer en 
technisch steeds ingewikkelder geworden. 
“Monumentale Keramiek betekent dat ik grote dingen 
maak, meestal van klei. Ik ben een van de weinige 
kunstenaars die zulke grote keramische beelden 
maakt.” Haar beelden worden in verschillende 
onderdelen gebakken. “Tijdens het bakken krimpt het 
materiaal, daarna moet het wel weer in de gewenste 
vorm passen. Je moet steeds oplossingen vinden om 
het achteraf weer passend te maken.”  

Op een regenachtige herfstmiddag ga ik op bezoek bij 
beeldend kunstenaar Kathinka Roovers. ‘Monumentale 
keramiek’ staat op haar deur aan de Frederik Hendrik-
laan. Vanuit de grijze middag stap ik een gezellig 
verlichte woonkamer binnen, die vol staat met haar werk. 
Grote, kleurrijke en speelse beelden. Verrassend! 

Beeldend Kunstenaar 
Kathinka Roovers

Als een beeld net af is kan ze echt trots zijn op het 
resultaat. “Daarna zie ik dingen die niet goed gelukt 
zijn. Het is nooit volmaakt, wij zijn niet de schepper! 
Maar het grappige is, als de tijd voorbij gaat weet ik niet 
meer waar ik ontevreden over was.” 

Exposities
Exposities heeft Kathinka altijd veel gehad. “Vroeger 
wel vier of vijf per jaar.” Daar werd ze meestal voor 
gevraagd. “Ik had geen vaste galerie, dat wilde ik niet, 
want die kan je dwingen iets te blijven doen waar je 
mee klaar bent. Maar als een thema klaar is, is het ook 
klaar, dan wil ik weer iets nieuws doen.” Nu exposeert 
ze niet zoveel meer, maar in haar ouderlijk huis, kasteel 
Heijen in Noord Limburg, staat permanent een aantal 
van haar beelden tentoongesteld. 

Madonnabeelden
Kathinka heeft haar artistieke talent van geen vreemde. 
Haar vader was de bekende beeldhouwer Peter 
Roovers. De naam Roovers brengt soms onverwachte 
opdrachtgevers op haar pad. Zo kreeg ze laatst het 
verzoek om een Madonnabeeld te maken voor een kerk 
in Groesbeek. “Mijn vader heeft veel Madonna’s 
gemaakt, maar ik nooit. Het is wel merkwaardig om op 
het eind van je carrière ineens bezig te zijn met een 
Madonnabeeld. Maar het is goed gelukt!” 

Benieuwd naar het werk van Kathinka Roovers? 
Bel gewoon aan op Frederik Hendriklaan nummer 6. 

                                               tekst en foto's:  Ineke Sagasser

Kathinka was niet direct van plan om beeldend 
kunstenaar te worden, maar na verschillende banen en 
cursussen, liet ze zich toch inschrijven op de 
kunstacademie. Dat combineerde ze met de didactische 
bijscholingscursus. Dus toen ze op 31-jarige leeftijd van 
de kunstacademie kwam kon ze ook direct lesgeven. Dat 
deed ze ruim 30 jaar, op de Muzerije (en voorloper 
Artistieke Schuit) en in haar atelier thuis. Daarnaast 
maakte ze haar eigen werk. Ze doet het nu wat rustiger 
aan, maar heeft nog steeds haar atelier aan huis en de 
oven is zojuist weer aangestoken voor een nieuw project. 



Wijkgebouw De Slinger
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Een bijzondere middag
Maandag 18 november was een flinke groep leerlingen 
van het ds  Pierson College heel actief bezig in de 
ontmoetingsruimte om spelletjes te spelen met de vaste 
club van de maandagmiddag. Later werden in de grote 
Jacques Aartszaal de tafels gedekt voor de eetgasten die 
kwamen voor.... pannenkoeken!! Pannenkoeken met 
appel, spek of kaas. Het was zo aangekondigd op de flyer: 
een bijzonder Slinger-diner. Zelf gemaakte 
pannenkoeken, dat was best een klus. Geen kant en klare 
spuitbussen leeg knijpen boven een koekenpan. Nee, 
eerst meel en melk roeren in grote kommen.

Spelletjes-inloop
Op maandagmiddag kun je binnen komen lopen en 
samen een spelletje spelen. Dat kan zijn: Scrabble, 
Rummikub, het Bosch Kwartetspel, maar ook sjoelen!
Dat kan van half twee tot half vier. 
Bram en Arnoud zijn de gastheren.

Toon van Rijnsoever
Foto's: Liesbeth van Drunen

Let op: van 23 december 2019 tot 2 januari 2020 is De Slinger dicht.
Het bestuur en alle medewerkers wensen je fijne feestdagen.

De Theaterklas 
bij de Slinger
Fleur van Rijn daagt je uit:
"Heb jij oneindig veel fantasie? Doe je graag alsof? 
Vertel je graag verhalen?
Maak dan kennis met de Theaterklas! In de theaterklas 
spelen we toneel, verzinnen we verhalen en 
improviseren we scènes. We maken zelf theater en 
werken naar een voorstelling toe!
Een voorstelling die niet van tevoren al op papier staat 
geschreven, maar die is ontstaan door stukjes fantasie 
van ons allemaal."

Kennismaken met de Theaterklas? 
Er is nog plek op woensdagmiddag voor kinderen uit 
groep 6 t/m 8. 
Geef je op voor een proefles! 
www.buroalsof.nl
06 57932552

Koks gevraagd voor Slingerdiners
De Slingerdiners gaan erg goed. 
Ze zijn om de twee weken, op de maandagavond 
vanaf 17.30 uur.
Maar de koksgroep kan wel uitbreiding gebruiken.
Vind jij het leuk om voor een groep van twaalf 
mensen te koken? Meld je dan aan bij Liesbeth van 
Drunen en vraag naar de mogelijkheden.

Zaterdag 21 december Muzikale Middag
Het wordt al de vierde keer dat een groep enthousiaste 
vrijwilligers een zaterdagmiddag organiseert voor 
oudere wijkbewoners.
De eerste middag was op Paaszaterdag;
de tweede was de middag met Hollandse liedjes met 
Kees van Laarhoven;
de derde met Thea van de Wildenberg.
De vierde komt eraan op zaterdag 21 december.
Het wordt een middag vol muziek en liederen “in de 
kerstsfeer”.
Tijd: 14.00 u tot 17.00 u.

Het kwam allemaal goed. Hoeveel 
pannenkoeken er die avond 
gebakken zijn? Geen idee. Ze waren 
lekker, zeiden de gasten. 
Maar er was nog meer. 
Sommige leerlingen hadden op 
school al een extra verrassing voor 
de gasten klaargemaakt: een giftbag 
met lekkere koekjes en een, op een 
kaart eigenhandig geschreven wens: 
“wij hopen dat u geniet van de 
komende feestdagen”. 

Marjo Verberne is bestuurslid en heeft o.a. de zorg voor 
alle medewerkers. Heb jij interesse om als vrijwilliger 
mee te doen als gastvrouw/gastheer,  loop dan eens 
binnen en vraag naar haar of maak een afspraak.



Van Noremborghstraat 118
5212 NG ‘s-Hertogenbosch
Tel: 073-6422942

Voor dagelijks verse bloemen.
Ook speciaal voor: Bloemboeketten, Bloemdecoraties, 

Bruids- Rouwarrangementen, 
Bedrijfsarrangementen.

B e z o r g i n g  d o o r  h e e l  N e d e r l a n d
Volg ons op Facebook

Bloemenwinkeltje Jet www.bloemendenbosch.nl 

 

 
“En wat

kunnen we
nog meer

voor u doen?”

Apotheek Schellekens

Advies, thuisbezorging
en alle andere diensten

van uw apotheek.

Wandelgroep ‘De IJzeren Vrouw’
e e n  w a n d e l g r o e p  v o o r  o u d e r e n

wanneer: Elke woensdagochtend starttijd 11.00 uur

hoe lang: Rondje IJzeren Vrouw, +- 1 uur

startpunt: Praktijk Fysiotherapie Beenhakkers
Antoon der Kinderenlaan 7
Den Bosch 073 6135318

Begeleid door een Fysiotherapeut.
Er zijn geen kosten aan verbonden.

feestartikelen en verhuurbedrijf

Mary’s cadeaushopAartshertogenlaan 1                                      
5212CB Den Bosch                               telefoon: 06 44032030 
telefoon: 073 6130641  
www,las-feestartikelen.nl info@las-feestartikelen.nl

LAS
          De twee leukste winkels van Den Bosch onder één dak.
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Bel voor een
afspraak

073 613 67 13

Gerard Doustraat 20 | ‘s-Hertogenbosch | cor@artshealthcare.nl

GROEN EN 
SOCIAAL

SJEF JANSEN
DAMES & HEREN KAPSALON

CITADELLAAN 123
5212VC  ‘S-HERTOGENBOSCH

THE NETHERLANDS
073 613 64 85

WWW.KAPSALON-SJEF-JANSEN.NL

GA NAAR WWW.DEBOSSCHEGROENEN.NL OF VOLG ONS OP

DE BOSSCHE GROENEN
GEEF JOUW STAD EEN GEZICHT

GROEN SUCCES #6
DANKZIJ DE BOSSCHE GROENEN WORDT VANAF  

2021 WEGWERPPLASTIC VERBODEN OP FESTIVALS



Goed om te weten...

Reageren op artikelen van deze 
Wijkkrant? Dat kan op de digitale 
versie: www.wijkkrant-mvo.nl

Filmhuis De Stijl viert 100 jaar Muntel
Vanwege het 100 jarig bestaan van de Muntel heeft de 
filmkamer voor volgend jaar het thema “De twintigste 
eeuw” gekozen. Op 7 Januari starten ze met de film 
'Across The Universe', een film die zich afspeelt in de 
jaren zestig. Omdat er veel Beatlessongs in voorkomen 
is dit een “must have seen” voor alle liefhebbers van 
de sixties. 
Filmhuis De Stijl Is elke eerste dinsdag van de maand  
in steunpunt De Stijl, Taxandriaplein 1d.
Aanvang film: 19.00 uur, inloop: 18.30 uur. 
Kosten: 1,50 euro.

Over de Luisterlijn
Alles wat zich in iemands hoofd kan afspelen, komt 
momenteel voorbij in telefoon- en chatgesprekken met 
vrijwilligers van de Luisterlijn. Juist deze donkere 
dagen versterken gevoelens als eenzaamheid, die veel 
mensen liever diep wegstoppen. Vrijwilligers van de 
Luisterlijn, voorheen Sensoor, bieden al 60 jaar dag en 
nacht anonieme hulp op afstand, 365 dagen per jaar. 
Via telefoon, chat en e-mail. Vanuit huis, of vanuit één 
van de 28 locaties. Bellen voor een anoniem gesprek 
kan dag en nacht naar 0900-0767 (5 ct./min.) en 
chatten of mailen via deluisterlijn.nl.
De Luisterlijn wordt gefinancierd door het Ministerie 
van Volksgezondheid, Welzijn en Sport.

De Luisterlijn Den Bosch start op 14 februari 2020 met 
het trainen van nieuwe vrijwilligers. Geïnteresseerden 
kunnen zich aanmelden via www.deluisterlijn.nl/
vrijwilliger.
Op donderdag 23 januari 2020 is er een bijeenkomst 
voor meer informatie. Graag vooraf aanmelden via 
073-6145089 of denbosch@deluisterlijn.nl.

Kruising Aartshertogenlaan/
Orthenseweg
Op maandag 9 december was er in de Slinger een 
informatieve bijeenkomst over de herinrichting van de 
kruising Orthenseweg/Aartshertogenlaan. Wie er niet 
bij kon zijn, kan de informatie ook vinden op 
http://www.s-hertogenbosch.nl/
aartshertogenlaanorthenseweg.

Colofon

De Wijkkrant wordt 5x per jaar gemaakt door een redactie 
van vriijwilligers en gratis verspreid in Muntel, Vliert en 
Orthenpoort.

Redactie: Wim van den Berg,  Anja van Kleef, Toon van 
Rijnsoever, Jos van Rijsingen en Ineke Sagasser.

Met medewerking van Bob Cremers en Olaf Smit

Drukwerk: BladNL , oplage 3600

Verspreiding: Anja van der Horst en vrijwilligers uit de wijk

Redactieadres: Van Noremborghstraat 34, tel. 073 6135111

E-mail: wijkkrant@ziggo.nl. Mail ons voor advertenties en 
reacties of met informatie voor de volgende Wijkkrant.

De volgende Wijkkrant verschijnt rond 15 februari 2020.
Informatie kun je inleveren tot 6 januari.

AED in onze wijk – vervolg
We hopen allemaal dat het nooit nodig is maar in 
noodgevallen moeten we natuurlijk goed voorbereid 
zijn: met een AED en getrainde vrijwilligers kan een 
leven gered worden. In de Amazones hangt een AED en 
hebben inmiddels negen bewoners een bijbehorend 
diploma behaald. Daarnaast hebben zeven bewoners 
de herhalingscursus gedaan. Binnenkort gaan acht 
bewoners die in de buurt van De Slinger wonen een 
AED-cursus volgen in het EHBO-gebouw aan de 
Pelssingel. Onze wijk is binnenkort dus daadwerkelijk 
hartveilig, dankzij de Stichting Hartveilig Den Bosch en 
veel actieve buurtbewoners.
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Iedereen
griezelig

verkleed.

Meer dan 100 kinderen hebben er dit
jaar meegedaan met de Halloween
spooktocht.

Spooktocht akelig goed!

Dankzij de inzet van veel
buurtbewoners en
vrijwilligers wordt de
tocht ieder jaar groter.
Griezelen bij de versierde
woonhuizen en op straat.
Je haren gaan er bijna
van overeind staan!
Eindpunt was dit jaar het
Horror (Taxandria) plein.

Voederappel
Je hoeft niet in Indonesië te wonen
om Balinees nieuwjaar te vieren. Je
kan het ook gewoon thuis doen.
De dag voor nieuwjaar worden in
Bali, een eiland in Indonesië de “boze
geesten” weggejaagd.

Dat gebeurt altijd met heel veel
herrie. Laat in de middag begint
iedereen op alles te slaan wat maar
geluid wil maken.

Vooral de kinderen hebben dan de
grootste lol.
Je hebt daarvoor niet veel nodig:
Potten, pannen, deksels, pollepels en
lepels
Zoek alle pollepels en deksels maar
op en maak een orkest. Er zijn
zeker nog meer buurtkinderen die
mee willen doen!

Tot slot wenst Wijkkrant Junior
jullie allemaal alvast..

Balinees Nieuwjaar
en een Super 2020

Een heel jaar leuke
activiteiten vanwege
100 jaar Muntel Supercool!

k heb erg veel

Vandaag is de
kortste dag van het jaar. Hoezo?

De nacht duurt dan
het langst.

Nou zeg!
Dan mag het wel iets
sneller donker worden..

Snel genoeg? Yep!

21 december
Kippenvel op straat!

Een voederappel vinden alle
vogels heerlijk..
In de winter is er weinig voedsel
te vinden. Dus help de vogels een
handje in de winter.
Hang de voederappel in de tuin
of op het balkon en niet te ver
van het raam.
Dan kan je de vogels zien als ze
er van snoepen.
Je hebt nodig:

• Een appel
• zonnebloempitten
• Allerlei soorten zaden
• Pinda’s
• Ijzerdraad
• Schaar

• Leg een appel klaar en een
handje pitten, pinda’s en zaden.
• Je versiert de appel met de
zaden en duwt deze er heel
stevig in.
• knip een stuk ijzerdraad af en
steek dat door de appel zodat er
een ophanglus ontstaat.
• Hang de voederappel aan een
tak of steek hem aan een stok in
de grond of in een grote bloempot.

Met als ”toetje” enkele spooktenten.
Alles bij elkaar hebben de kinderen in
de Muntel dit jaar een gruwelijk leuke
Halloween beleefd.

EEN
SUPER

2020!

Toen ik met mijn vriendin naar het
eerste huis liep belden we aan en
kregen snoep, en dat moesten we
bij andere huizen ook, aanbellen.
Bij het 2e onderdeel moesten we
door tentjes, enge tentjes. Soms
kwamen mensen je schrikken en
dat was

Renske 8 jaar.

Griezelen met Renske

Trick-or-treat-tocht
Halloween
Taxandriaplein


